
Samuel Wuersten:

‘Ik wilde mijn tijd niet verdoen, Dus koos ik voor de dans’

Samuel Wuersten (1961) is 
algemeen en artistiek direc-
teur van het Holland Dance 
Festival. Al sinds het begin 

van de jaren negentig. Kent 
alle facetten van de dans want 

hij was zelf ooit danser en 
choreograaf. Hij is al tijden-

lang gastdocent op mondiaal 
niveau, veel gevraagd, want 

in de lessen moderne dans die 
hij geeft, treedt Wuersten niet 

dirigistisch op maar laat hij 
ruimte open voor de dansers 

zelf. Daarnaast is hij in functie 
als artistiek directeur van de 
Rotterdamse Dansacademie. 

Samuel Wuersten staat nu aan 
de vooravond van de 11de 

editie van het wereldberoem-
de Holland Dance Festival. 

Zenuwachtig is hij helemaal 
niet want hij weet wat het 
publiek te wachten staat. 

Kwaliteit en experiment naast 
een internationale keur aan 

gezelschappen en vermaarde, 
of jonge choreografen uit de 

hele wereld die Den Haag 
laten zien hoe veelzijdig dans 

is. Niet voor niets is de pay-
off van het festival dan ook 

‘Dance is Magic’.

door roos van Put

“In voorgaande jaren kozen wij bewust 
voor een centraal thema”, vertelt Samuel 
Wuersten. “We wilden dat een keer door-
breken. Ook omdat het Holland Dance 
Festival inmiddels uit het jasje van een 
festival is gegroeid. We zijn inmiddels 
een serieuze dansorganisatie geworden. 
We treden pro-actief op”. Hij doelt hier-
bij bijvoorbeeld op de voorstelling ‘Triple 
Zone’ van Regina van Berkel, die op 1 
november haar première beleeft in Thea-

ter aan het Spui. “We zijn producent voor 
deze voorstelling. De choreografe had 
een goed idee en wij wilden dat onder-
steunen. Het initiëren en produceren is 
iets wat wij eigenlijk al vanaf het begin 
doen. We hebben daarvoor de expertise 
in huis en willen dat breder inzetten voor 
de dans in Den Haag. Dat was geen be-
sluit, dat is eenvoudigweg zo gegroeid”.
Dat organische aspect is een rode draad 
in het leven van Samuel Wuersten. Zowel 

op het zakelijke als het persoonlijke vlak. 
Van het ene rolde hij bijna vanzelfspre-
kend in het andere. Waarbij aangemerkt 
dient te worden dat hij als jong kind al 
zijn ambities ontdekte. “Ik was tien en 
reisde in mijn eentje met de trein vanuit 
mijn geboorteplaats Gstaad (Zwitser-
land) naar Zürich. Naar een tante. Dat 
reisje, mét een overstap, wilde ik per se 
zelfstandig ondernemen”. Al op jonge 
leeftijd vraagt hij zich af wat er achter 

die Zwitserse bergen te beleven valt. 
Nieuwsgierigheid naar het nieuwe, naar 
het onbekende openbaart zich op jonge 
leeftijd. “Ik vroeg mijn moeder naar de 
zee. Kreeg ik het antwoord, ‘achter de 
bergen’. Heel ver achter de bergen. ‘Hoe 
ver?’ was natuurlijk mijn volgende vraag. 
En ik fantaseerde over dat ‘ver’, wat was 
er allemaal nog meer tussen de bergen 
en de zee? Wij reisden met het gezin wel 
veel, maar ik wilde meer zien, meer we-
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Ben je in zaken, dan ben je in zaken. 
Je hebt klanten, een kas en dan moet 
er iets gebeuren dat verkoop heet. 
Simpeler kan het niet, en toch stond 
ik die vrijdagmiddag voor een winkel 
waar ze de klanten liever zagen weg-
blijven. De deur zat op slot. Bellen, zei 
een bordje nors.
Ik belde. Er gebeurde niets en dus 
keek ik om me heen. Een nette buurt, 
zoals er veel zijn. Bijna anoniem. ‘t Was 
ongeveer de laatste plaats waar je een 
winkel zou verwachten met een as-
sortiment olielampen, kroonluchters, 
potten en in de etalage een fluwelen 
bord met daarop een zilveren broche 
gemaakt van een koningin Wilhelmina 
gulden. Die wilde ik hebben. 

“Ja?”  zei de man die plotseling de 
deur opende. En ik: “Bent u open?” De 
man keek me aan en slofte de winkel 
in. Het leek de bedoeling dat ik hem 
zou volgen en dat deed ik dus, terwijl 
ik de deur netjes achter me dicht 
deed. Klik. Oei. Meteen zag de kran-
tenkoppen voor me: ‘vrouw sluit zich 
vrijwillig op met seriemoordenaar’.
Om de potentiële seriemoordenaar 
af te leiden, begon ik snel te praten 
over de winkel, het fenomeen mid-
denstander (‘want mijn vader ziet u’) 
en ik prees elke kroonluchter. De man 
zuchtte. Hij droeg een gouden ketting 
onder zijn trui en hij sprak met een 

Haags accent dat garant leek te staan 
voor de authenticiteit van zijn spullen. 
“Het is een hobby”, verklaarde hij, 
“wel een beetje uit de hand gelopen. 
Want van mezelf ben ik stoffeerder”. 
Hij wees op de paar rollen tapijt die 
tegen een muur leunden. Dat leek me 
ook geen winstgevende bezigheid. 
Waar leeft zo iemand eigenlijk van?

Volgens het handgeschreven prijs-
kaartje kostte de Wilhelminabroche 
30 euro. Dat was de nieuwe prijs, 
de prijs in guldens was inmiddels 
doorgestreept. De man liet me door 
zijn loep kijken naar het jaartal op 
de munt: 1932. “Ken je het zien?” Hij 
keek naar het kaartje en zei: “Deze is 
20 euro”.

Ik zei plompweg: “Mag ik afrekenen”, 
betaalde, zei: “nu moet ik weg”, en 
erachteraan: “Waar is de uitgang”, 
marcheerde erheen, deur open, dicht, 
weg. Achter mij verzonk de winkel 
meteen in de gewone afwerende 
houding. 
Sommige winkels willen geen klanten 
en de man die eigenlijk stoffeerder 
was, kon ze missen. Je bent in zaken 
of niet, dacht ik en hij was het duide-
lijk niet. Jammer dat de trappen hier 
al gestoffeerd zijn.

Vilan Van de loo

Vilan
Zaken doen

Samuel Wuersten:

‘Ik wilde mijn tijd niet verdoen, Dus koos ik voor de dans’

ten, meer ervaren”.
Als hij zestien is, verlaat hij het ouderlijk 
huis om in Los Angeles een jaar lang naar 
de High School te gaan. Waar hij kennis 
maakt met dans. Bij toeval. “Ik wilde ac-
teur worden, maar was nog te jong om tot 
de opleiding toegelaten te worden en ik 
wilde mijn tijd niet verdoen met wachten 
dus koos ik voor dans”. Hij keert terug 
naar Zwitserland en richt zijn leven in 
op dans. Al snel komt Nederland om de 
hoek kijken. “Dat was in 1985. Ik was hier 
op bezoek bij de Rotterdamse Dansacade-
mie. Ciska van Dijk, de toenmalige artis-
tiek leider van de school, zag mij dansen 
en vroeg mij te blijven. Ik ben vervolgens 
nooit meer uit Nederland weg gegaan. 
Vond het een ontdekking dit land. Na-
tuurlijk had ik van het NDT gehoord, 
maar verder was ik redelijk blanco”.
Van groot belang voor zijn ontwikkeling 
en voor alle werkzaamheden die hij nu 
verricht waren zijn jaren bij de Danskern 
in Amsterdam. Daar werd werk van pio-
niers binnen de dans, zoals van Limon, 
Humphrey en Sokolov opnieuw op het 
toneel gezet. Dit ‘revival programma’ 
blijkt een leven lang zinvol. “Dat heeft 
mijn carrière een goede bodem gegeven. 
Het contextgevoel van waaruit ik ope-
reer, variërend van de aloude klassiekers 
tot het nieuwste van het nieuwste binnen 
de dans, is daar gevormd. Door ervaring, 
door zelf producties van die grote namen 
te dansen, kan ik dans van nu een plek 
geven. Het heeft me zekerheid gegeven 
binnen mijn huidige werk. Zie meteen 
wie door wie is geïnspireerd, waar wat 
eerder is gebeurd”.

‘Ik vroeg mijn 
moeder naar 

de zee. 
Kreeg ik 

het antwoord, 
‘achter de 

bergen’. Heel 
ver achter 
de bergen. 
‘Hoe ver?’ 

was natuurlijk 
mijn volgende 

vraag’

new York
Als danser trad hij op bij en werkte hij sa-
men met uiteenlopende (grote) namen in 
binnen- en buitenland. Een kleine greep: 
Käthy Gosschalk, Amanda Miller, Ste-
phen Petronio, Marta Renzi, Ton Simons, 
Shusaku Takeuchi. Noemenswaardig is 
zijn periode in New York, waar Samuel 
danste bij onder meer het New Yorkse ge-
zelschap van Ton Simons, Brenda Daniels 
Dance Company, bij Shelley Lee en bij 
Diamond Dance. Zijn laatste voorstelling 
danste hij in Praag, in 1994. Dansers ne-
men veelal afscheid als zij voor het laatst 
op de planken staan, Samuel deed dat 
niet. “Ik heb het dansen in die zin geen 
vaarwel gezegd, ik zeg nooit nooit, mis-
schien sta ik zelf nog wel eens als dan-
ser op de planken. Ik ben duidelijk een 
onderweg iemand, heb nooit het gevoel 
dat ik ergens ben aangekomen, hou ook 
van reizen, ben ontspannen als ik letter-
lijk onderweg ben van a naar b. Ik zoek 
altijd naar andere dingen, naar nieuwe 
mogelijkheden, ik heb destijds na die 
voorstelling in Praag alleen maar mijn fo-
cus verlegd. Ben begonnen met lesgeven, 
werd een ‘teacher in residence’. Van het 
een kwam het ander”.
Hij werkte als dansdocent in België, 
Canada, Tsjechië, Slowakije, Frankrijk, 
Duitsland, Israël, Japan, Korea, Portugal, 
Spanje, Zuid Afrika. De lijst van landen 

is nog veel langer. Hij geeft les aan pro-
fessionele dansers en was als docent ver-
bonden aan onder meer de Rotterdamse 
Dansacademie, aan de opleiding voor 
Moderne Theaterdans in Amsterdam, 
aan het Koninklijk Conservatorium in 
Den Haag, aan de London Contempo-
rary School of Dance, aan het Göteborg 
Ballet, het Gulbenkian Ballet en Geneva 
Ballet. En ook hier weer is de lijst nog 
vele malen langer. 

Cunningham
“Ik ben veelgevraagd als docent omdat 
ik moderne danslessen geef, gebaseerd 
op de Cunningham techniek. Dat zijn 
lessen die je heel goed als voorbereiding 
kunt zien op het middagprogramma van 
een danser. Cunningham is overigens 
één van de laatst levende grote choreo-
grafen binnen het rijtje dansvernieuwers 
als Graham en Limón. Het werk van Ton 
Simons is bijvoorbeeld geïnspireerd op 
deze grote choreograaf. In de jaren ze-
ventig en tachtig had Cunningham veel 
invloed op de moderne dans, inmiddels 
ligt het zwaartepunt bij Forsythe. De 
techniek van Cunningham is vergelijk-
baar met het klassieke ballet, maar je 
werkt bijvoorbeeld zonder barre. Alles 
wat je binnen dans nodig hebt, zoals ar-
ticulatie, controle, loslaten, draaien, laag 
en hoog, langzaam en snel, zit allemaal in 
die techniek. Ik ben er in gespecialiseerd. 
Krijg vaak complimenten. Bijvoorbeeld 
van de commissie van de Prix de Lausan-
ne. Die kijken een week lang alleen maar 
naar klassieke dans en zien opeens in een 
les van mij een persoonlijkheid van een 
danser er uit springen. Vertelt zo’n com-
missie dat mijn les hen heel veel informa-
tie over een danser geeft. Dat zijn fijne 
complimenten”.
Hij ziet het van het ene in het andere rol-
len gekoppeld aan een zekere mate van 
ambitie. Want wanneer je duidelijk laat 
weten dat je beschikbaar bent, komen 
de opdrachten vanzelf naar je toe. Hij 
werkte ook nog als choreograaf, maar 
wilde dit facet van dans eigenlijk alleen 
maar uitproberen. “Ik had ambities in 
die richting en dus groeide ik er in. Het 
is een periode waar ik met veel plezier en 
genoegdoening op terugkijk. Op een ge-
geven moment werd ik echter gevraagd 
om directeur van de Rotterdamse Dans-
academie te worden en dat heb ik toen 
gedaan. Had mezelf voorgenomen om 
dat niet langer dan vier jaar te doen, om 
een hele opleidingscyclus mee te maken. 
Dat was in het jaar 2000. Ik zit er nog. 
Doe het werk met veel plezier, kan al 
mijn werkzaamheden goed combineren, 
wat ik voor het Holland Dance Festival 
doe levert vaak een mooie kruisbestui-
ving met mijn directeurschap van deze 
dansacademie op. Ik had in het begin wel 
moeite met structuur en bureaucratie die 
nu eenmaal bij een onderwijsfunctie ho-
ren, maar weet inmiddels daarmee beter 
om te gaan. Vooral omdat ik bij de Rot-
terdamse Dansacademie een hele goede 
college-voorzitter heb die mij daarin fan-
tastisch begeleidt. Het leuke aan de aca-
demie vind ik de talentontwikkeling. Iets 
wat ook in het Holland Dance Festival 
een rol speelt”.
Hij werd benoemd tot artistiek leider van 

het Holland Dance Festival in 1994, werd 
eerst ingewerkt door Marc Jonkers, de 
voormalig artistiek leider. In 1995 nam 
Samuel Wuersten het leiderschap volle-
dig over. “We zijn nu al weer toe aan de 
11de editie en zoals ik al eerder zei, het 
Holland Dance Festival is meer dan een 
festival. We zijn een serieuze dansorga-
nisatie geworden met mondiale vertak-
kingen. Een organisatie bovendien met 
wie velen in Den Haag willen samen-
werken, omdat we geen concurrent zijn, 
maar partner. Het festival heeft plaats 
binnen veel theaters van de stad, het 
waaiert daardoor echt over de stad uit, 
we betrekken veel verschillende soorten 
wijken, we hebben een sterk educatief 
programma. Gaan bijvoorbeeld op mid-
delbare scholen lessen geven over het 
recenseren van dans. In 2006 hebben 
we ook een internationale Kinder Dans 
Conferentie georganiseerd. We produce-
ren zelf en we hebben de Holland Dance 
Events. Dit is een serie voorstellingen die 
we in het Lucent programmeren door het 
jaar heen. Zo kunnen mensen na het fes-
tival een buitenlands gezelschap of een 
nieuw werk van een choreograaf die zij al 
tegenkwamen op het Holland Dance Fes-
tival (opnieuw) zien. Daar zijn we enkele 
jaren geleden mee begonnen en het is een 
succes. De Holland Dance Events, die in 
het Lucent zijn geprogrammeerd, wor-
den goed bezocht. Den Haag is de dans-
stad. Daarover kunnen we kort zijn, dat 
is niet een kunstmatig iets of een vraag, 
maar een feit”.

‘Ik zoek
altijd naar 

andere dingen, 
naar nieuwe 

mogelijkheden’

Ballets de monte-Carlo
Het komende Holland Dance Festival 
is opnieuw een belevenis, vele interna-
tionale gezelschappen komen voor het 
eerst naar Den Haag. Samuel Wuersten 
wil alvast enkele hoogtepunten noemen. 
Vanzelfsprekend is elke voorstelling een 
juweeltje wat hem betreft, maar hij wil 
best wat toppers er uit lichten. “Het Bal-
lets de Monte-Carlo is bijzonder. Het is 
een klassiek gezelschap dat Sidi Larbi 
Cherkaoui, een Belgische choreograaf die 
momenteel heel erg in de schijnwerpers 
staat, gevraagd heeft een choreografie 
te maken. Die samenwerking heeft iets 
spectaculairs opgeleverd. Ben benieuwd 
hoe de dansers en de choreograaf elkaar 
hebben gevonden. Ook speciaal is Alon-
zo King. Ik snap eigenlijk niet waarom 
hij nog niet eerder in Nederland was te 
zien. Hij is afkomstig uit San Francisco en 
staat garant voor academische dans, klas-
siek en de dansers staan op spitzen. Toch 
is het geheel niet een klassiek ballet zoals 
men dat kent”.
De laatste vraag heeft betrekking op zijn 
privé leven. Welke partner houdt het uit 
met zo’n druk bezette, werkverslaafde en 
veel reizende persoon? “Mijn partner is 
een arts, een neonatoloog. Dat is een spe-
cialisme binnen de medische wetenschap 
dat zich richt op vroeg geborenen. Hij 
is een visionair op zijn gebied. Hij reist 
ook veel voor zijn werk, denk aan weten-
schappelijke congressen. Bij toeval zijn 
we elkaar tegen het lijf gelopen. Wellicht 
is de passie die wij individueel voor onze 
eigen vakgebied koesteren het bindmid-
del!”

 
Het Holland Dance Festival opent op 
30 oktober met Alas van Compañia Na-
cional de Danza onder choreografie van 
Nacho Duato in het Lucent Theater. Het 
festival duurt tot en met 18 november. 
Zie www.hollanddancefestival.com. Zie 
ook pagina 16 in deze krant met voorbe-
schouwingen van voorstellingen. Den 
Haag Centraal besteedt elke week ruim 
aandacht aan het Holland Dance Festi-
val op de kunstpagina’s.

‘Ik wilde 
acteur worden, 

maar was 
nog te jong 

om aan 
de opleiding 

toegelaten te
 worden en 

ik wilde 
mijn tijd niet 
verdoen met 
wachten dus 

koos ik voor dans’

Arti 07 moet belevenis zijn

De Regentenkamer op Arti07. Foto: C&r

door roos Van Put

De Tapas-kok spreekt alleen maar 
Spaans. Want wanneer hij toevallig even 
uit de keuken komt en je hem wat vraagt 
over de kleine lekkernijen op tafel, doet 
zijn reactie denken aan Manuel, de ober 
uit Fawlty Towers. Je kunt het zomaar 
beleven op Arti 07, de beurs waar kunst, 
design en eten in een mix worden gepre-
senteerd. Organisator is ook dit jaar weer 
Tom Verhaar. Hij benadrukt dat de beurs 
vooral ‘een beleving’ is. Het gaat wat 
hem betreft niet alleen maar om kunst 
kijken, maar ook om het ervaren van het 
totaal. Iets eten en drinken, kunst kijken, 
misschien ook kopen. Nog even bij de 
designstands langs en wellicht opnieuw 
wat nuttigen. 
In die zin wijkt deze beurs af van een 
doorsnee kunstbeurs, waar het vooral 
draait om de actuele stand van zaken op 
het hedendaagse terrein en waar grote 
internationale verzamelaars naarstig 
zoeken naar het beste werk van de meest 
gerenommeerde kunstenaars. Daarmee 
moet je Arti 07 dus ook niet vergelijken. 
Deze beurs is vooral een evenement van 
en voor het Haagse. 
Het merendeel van de deelnemers zetelt 
in de Residentie. En dus kom je in één 
gedeelte het halve Noordeinde tegen (ga-
leries en restaurants), zie je zo nu en dan 

een kunstinstelling van buiten de stad 
zoals Deïsk uit Amsterdam en loop je op 
de opening de ene na de andere bekende 
tegen het lijf. 
Arti 07 beleeft nu de tweede editie, vo-
rig jaar streek de organisatie neer in de 
Caballero Fabriek. Het telkens op een 
andere locatie opduiken in panden die 
leegstaan en nog in afwachting zijn van 
een nieuwe bestemming, hoort bij het 
concept. Wat deze beurs overigens een 
sympathiek karakter geeft. De ene keer 
pakt dat wel beter uit dan de andere. Vo-
rig jaar waren alle galeries gegroepeerd 
rondom een carré, waar het eten en drin-
ken plaats had. Met loungebanken. 
Nu zijn de restaurantjes verspreid en het 
aantal deelnemers is dit jaar toegenomen. 
Waardoor de bezoeker meer meters aflegt 
en ook wat meer moet zoeken. Parels in 
het totaal zijn dit jaar De Regentenkamer, 
Heden en Omar Munie Clothing Acces-
sories - prachtige tassen, unieke exem-
plaren, zeer authentiek (ook te koop bij 
Maison de Bonneterie). Jammer dat de 
bewegwijzering naar de uitgang er niet 
was, want in het doolhof van identieke 
gangen, trappen en deuren kun je zo 
maar ineens verdwaald raken.

ARTI07, art design taste. T/m 28 okto-
ber. Voormalige KPN-gebouw op de 
Binckhorst, Den Haag. www.arti07.nl.
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